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proces státního podniku připravil Holici o poštovní úřad, zřízený 
roku 1936.

Je otázkou na dlouhé večery, zda se jedná o přirozený proces 
díky ekonomickým podmínkám, či jen došlo ke shodě okolností, 
nebo prostě přišel chudý rok. Každopádně přijít o něco je  velice 
snadné, a jak ukazují poslední případy, „nikdo se nás nebude ptát“. 
Na druhou stranu získat něco nového, vybudovat či jen opravit 
je často nadlidský úkol a je třeba mít velkou trpělivost. Zde je 
ukázka skutečně výjimečného případu, shrnutí roční komunika-
ce s jedním úředníkem z magistrátu, který před rokem odpově-
děl na požadavek naší komise ve smyslu: „…projednali jsme váš 
požadavek, budeme realizovat opatření…“; za půl roku jsme se 
zeptali: „…kdy budete realizovat?…“, přišla odpověď: „… musíme 
to projednat…“. Rok od prvního dotazu jsme se opět zeptali:  
„… už jste projednali?“, odpověď: „…není třeba nic realizovat, vše 
je v pořádku.“ Naštěstí se jedná o ojedinělý způsob řešení problé-
mů městské části, přesto zdůrazňuji – nebuďme lhostejní k dění 
okolo nás. Upozornit na problémy a být aktivní v dění okolo 
sebe je důležité pro každou společnost a v době e-mailů nejde 
o nic složitého. Nejedná se jen o jednotlivce, ale také o kolektiv-
ní zodpovědnost v rámci demokratického prostředí. Je důležité, 
abychom byli informovaní, aktivní a zapojení do demokratického 
procesu. Malé kroky mohou mít velký dopad na změny okolo nás. 

S úctou František Ryšánek

Vážení čtenáři, přátelé, 

stále máme krásné podzimní dny, užíváme si babího léta. Zbývá 
nám tedy ještě několik málo vlídných dnů k připravení zahrad 
na zimní odpočinek nebo k obnovení zásoby čajů a bylinek pro 
kurýrování bez penicilinu. Ano, i to je dnešní realita. V době glo-
balizace, umělé inteligence a schopnosti lidstva přepravit cokoliv 
a kamkoliv, to je vskutku nevídané. Můžeme kdykoliv nakoupit 
rajčata původem hned z několika zemí světa nebo celer z Afriky, 
ale penicilin je výjimka.

Když jsem se zmínil o schopnosti přepravit cokoliv a kamkoliv, 
musím se zmínit o letošní holické premiéře. Zřejmě poprvé v dě-
jinách obce, tj. za téměř 750 let (jubileum oslavíme v roce 2025) 
od první písemné zmínky o Holici, se přepravíme na setkání ho-
lických jubilantů do obřadní síně olomoucké radnice. Už slyším 
zdejší rodáky: „Jak je to možné?“ Pro „náplavy“, jako jsem já, po-
skytnu krátké vysvětlení. Do roku 1974 byla  Holice samostatnou 
obcí a za doby první republiky velice významnou a bohatou. Byla 
zde mimo jiné rolnická záložna, rolnický akciový pivovar a cuk-
rovar. O schopnostech našich předků svědčí nejlépe to, co zde 
zanechali. Například jen v roce 1924 došlo k uvedení do provozu 
závodu Solných mlýnů, s velkou slávou proběhlo odhalení po-
mníku Františka Palackého, dále tělocvičná jednota Sokol Holice 
otevřela místní kino „Haná“, kde se promítalo 2- až 3krát týdně, 
a pro nejmenší byla ve stejném roce otevřena holická mateřská 
školka. Aby toho nebylo málo, tak v roce 1925 místní jednota Čes-
koslovenského Orla vystavěla v Holici nákladem 400 000 korun 
Lidový dům s prostorným sálem a jevištěm, v němž provozovala 
svá veřejná cvičení, divadelní představení, akademie, přednášky 
a sborový zpěv. K elektrifikaci Holice došlo již v roce 1913.

Asi se ptáte, kam se to všechno podělo? Budova kina stále 
stojí, ovšem slouží jinému účelu, a Lidový dům ze života Holice 
vymazala neviditelná ruka trhu v 90. letech minulého století. Jen 
František Palacký je stále na svém místě. Pro úplnou odpověď 
nemusíme chodit daleko do historie. V nedávné době jsme přišli 
o nejstarší holickou restauraci „Motorest“ na ulici  Přerovská, kde 
byl prostor pro větší společnost včetně zázemí, a letošní ozdravný 
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HMYZÍ DOMEČKY NA NÁDVOŘÍ ZŠ
V rámci výuky pracovních činností jsme se s dětmi roz-
hodli přilákat do našeho školního prostředí užitečný hmyz. 
Hmyz hraje v našem ekosystému a lidském životě klíčo-
vou roli. Bohužel, mnoho druhů včel samotářek a dalšího 
hmyzu čelí hrozbám, jako jsou ztráta přirozeného prostředí 
a nedostatek vhodných míst k hnízdění. 

Pokusili jsme se proto postavit pro samotářsky žijící 
hmyz náhradní útočiště – tzv. hmyzí hotely. Do dřevěných 
domečků jsme pro bezpečný úkryt a odpočinek hmyzu 
umístili dutinky vyvrtané do dřevěných špalíků i do kvádří-

ků z nepálené hlíny, nasekaný rákos, šišky a další přírodní 
materiály.

Žáci pracovali s velkým zaujetím a díky pomoci pana 
školníka teď domečky zdobí nádvoří školy a postupně jsou 
zabydlovány hmyzími nájemníky. Pro děti jsou dobrou pří-
ležitostí k pozorování různých druhů hmyzu a jeho hníz-
dění.

text: Mgr. Ludmila Moupicová  
foto: archiv školy 

FLORBALOVÝ TURNAJ ŠKOLNÍCH KROUŽKŮ
Letošní florbalový turnaj školních kroužků se uskutečnil 
v olomoucké ČAJK ARÉNĚ. Turnaj byl určen výhradně pro 
dívky a chlapce ze základních škol z Olomouce a blízkého 
okolí. Naši malí sportovci změřili své síly a doposud na-
sbírané zkušenosti v zápasovém tempu, užili si spoustu 
zábavy s kamarády za podpory svých rodičů. Krásnými 
florbalovými momenty a často humornými situacemi těch 
nejmladších účastníků pobavili nejen sebe, ale i trenéry 
i pořadatele. 

Děti ze všech základních škol soutěžily ve dvou věko-
vých skupinách, a to 0.–2. třída a 3.–4. třída. V první kate-
gorii hráli holičtí za tým Fénix, jehož nejlepším hráčem byl 
jmenován Martin Ševela. V kategorii 3.–4. třída vybojovaly 
děti z týmu Fénix a zasloužené 2. místo. 

Závěrem bychom rádi poděkovali všem soutěžícím. Vel-
ký dík náleží rovněž rodičům za podporu svých ratolestí, 
rodinným příslušníkům a všem fanouškům.

text: Jaroslav Bargl 
foto: archiv školy 
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DĚTI ZŠ HOLICE NADŠENÝMI SPORTOVCI
Základní škola Holice tradičně podporuje sportovní  vyžití 
svých žáků, a to jak v rámci hodin tělesné výchovy, tak 
i jako volnočasovou aktivitu. 

Mnozí naši žáci se sportu věnují v rámci klubové čin-
nosti, ať už jde o kanoistiku, kickbox, capoeiru, florbal, ma-
žoretky nebo street dance, a jsou úspěšní i v  rámci soutěží. 
Berenika Fuksová s hip hopovou skupinou  Lola’s  Dance 
se zúčastnila populární Czech Dance Masters,  Tobiáš 
Maděrka sjíždí divokou vodu a získává jeden diplom 
za druhým. Letos byl oceněn ve sportovní kategorii  Talentu 
Olomouckého kraje za 1. místa na Mistrovství České re-
publiky v disciplínách na kajaku. Tereza Kauerová s bo-
huňovickými mažoretkami letos v červnu vyhrála Mistrov-
ství Evropy v Mariboru a na konci září ji čeká Mistrovství 
světa v Zadaru. O rok mladší Ema Sedláčková soutěžila 
v Moravské Třebové s Kadetkami DDM Olomouc.  Vanessa 
Šubová tančí se skupinou TS  Rytmus, která soutěží po celé 
republice a letos si přivezla 1. místa z Mistrovství Moravy 
a Mistrovství České republiky a dalších 7 zlatých medailí. 
OndřejKubík a Daniel Pecha hrají florbal za tým Fénix, 
který vybojoval 2. místo na turnaji olomouckých základ-
ních škol. 

Nejsou to však pouze organizované sportovní skupi-
ny, které je vhodné zmínit. Chlapci z letošních 6. tříd tráví 

svá odpoledne na koloběžkách, se kterými jezdí na skáka-
cí rampy k Baumaxu anebo do Neředína, kde se na vlastní 
nebezpečí učí triky, které mnohdy odporují zákonům gra-
vitace. Ačkoliv u toho dbají na bezpečnost a jezdí vybaveni 
přilbou a chrániči, stejně občas přijdou s drobným zraně-
ním, ale s o to větší radostí, když se jim trik povede. Tomáš 
Krajc ze 6. B se dokonce letos v srpnu účastnil Mistrovství 
České republiky ve freestyle scooteringu v Pardubicích, kde 
se umístil na 27. místě. 

Naše školní koloběžky sice nejsou dělané na salta a pře-
mety, ale i tak jsou hojně využívány, zejména žáky první-
ho stupně. Ti pravidelně vyjíždí na poznávací projížďky 
do Holického lesa nebo okolí školy. Žáci druhého stupně 
zase velmi rádi obouvají kolečkové brusle. V červenci jsme 
poprvé jeli vyzkoušet in-line okruh Hejčínské louky, který 
se nám velmi líbil, a i když někteří na in-linech stáli poprvé, 
všichni si to parádně užili. 

Snad bude i letošní školní rok ve jménu sportovních 
úspěchů a všem oceněným gratulujeme a přejeme další vý-
borné výsledky. 

text: Jiřina Kučerová 
foto: archiv školy
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PTAČÍ BUDKY ŽÁKYŇ 7. TŘÍD ZŠ
V rámci vyučovacího předmětu Pracovní činnosti se naše 
škola zapojila do environmentálního projektu na výrobu 
ptačích budek pro pozemky Olympie Olomouc.

Do výroby jsme se pustili v únoru, tedy v době, kdy 
u nás poprvé vstupují do školních dílen dívky ze 7. tříd. Pro 
většinu z nich byla tato práce úplně prvním seznámením 
s pilou a kladivem. Přesto se děvčata nezalekla a pracovala 
s velkou chutí. Řemeslné nedostatky způsobené nulovou 
praxí se dívky pokusily vyvážit závěrečnou povrchovou 
úpravou s originální malbou.

DEN ZEMĚ 
Den Země je každoroční celosvětová událost, která se po-
řádá 22. dubna a je zaměřená na propagaci a podporu 
ochrany životního prostředí. Od roku 1970 se po celém svě-
tě konají různé akce, které nám mají připomenout, jak je 
planeta Země pro lidstvo důležitá. 

Žáci naší školy každoročně ctí tento den nejrůznějšími 
aktivitami, které si mnohdy sami vymýšlejí a chystají. Letos 
tento den padl na pátek 21. dubna, který každá třída prožila 
tak trochu jinak. 

Žáci 1. a 2. tříd naší školy se společně vydali oslavit 
Den Země do Domu dětí a mládeže. Všechny čekal krásný 
program Letem světem, ve kterém si žáci připomněli krásy 
a tajemství přírody celé planety na stanovištích zaměře-
ných na různorodé živočichy.

Třída 3. A oslavila Den Země hravou a naučnou tu-
ristickou vycházkou, která vedla ze Samotišek křížovou 
cestou na Svatý Kopeček a poté lesem do Droždína. Děti 
po cestě poznávaly rostliny, soutěžily v házení šiškami 

Od počátku práce bylo naším cílem vyrobit budky, které 
budou v budoucnu schopny plně plnit svou funkci. Po kon-
zultaci s Mladými ochránci přírody jsme se rozhodli pro ta-
kovou konstrukci, kdy je na stromě zachycena pouze zadní 
stěna budky. Při čištění se tedy sejme celý domeček kromě 
zad a čištění je tak velmi jednoduché.

V současnosti jsou ptačí budky vystaveny v prostoru 
u hlavního vstupu Olympie Olomouc, později budou umís-
těny do přírody na pozemky Olympie tak, aby mohly plnit 
svůj účel.

Byli bychom rádi, kdyby byly budky vyvěšeny na tako-
vých místech, aby se o ně žáci naší školy mohli pravidelně 
starat a čistit je.

text: Mgr. Ludmila Moupicová 
foto: archiv školy

Ptačí budky vyrobily a pomalovaly  
(vodorovně zleva doprava):

1.  Eliška Stiborová, 7. B

2.  Eliška Grolichová, Adéla Wolfová, 7. A

3.  Leona Bayerová, Veronika Vlková, 7. A

4.   Rozálie Pospíšilová, Justýna Oravová,  
Tereza Kauerová, 7. B

5.  Berenika Fuksová, Laura Pulkertová, 7. B

6.  Kateřina Šromová, Marika Viková, 7. B

7.  Kristýna Mazánková, Tereza Billá, 7. A

8.  Eliška Budínská, Adriana Čechová, Anna Matoušová, 7. A

9.  Klaudie Češková, Monika Szorádová, 7. A
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na terč a  podívaly se, kam mohou nosit nespotřebované 
ovoce a zeleninu pro lesní zvěř v době, kdy to nejvíc po-
třebuje. 

Podobně jako 3. A se i 3. B vydala na procházku, 
a to do zámeckého parku ve Velké Bystřici. Počasí přálo 
a do Bystřice všichni vyrazili pěšky z Bystrovan podél řeky 
Bystřice. Cestou pozorovali probouzející se přírodu, hledali 
vzácné stoleté stromy a soutěžili o nejkrásnější stavbu pří-
rodního domečku. 

Prožáky4.a5.ročníků vytvořili program jejich starší 
spolužáci z 8.A. Program byl tematicky zaměřen na ekolo-
gii, a to zejména způsoby recyklování plastů, papírů a skla. 
Své vědomosti o ekologii a ochraně životního prostředí si 
prověřili v kvízu. Děti 5. A kromě aktivit na školní zahradě 
jely na projížďku na koloběžkách do Holického lesa – sezná-
mily se s historií a procesem dosavadního budování této lo-
kality, poznávaly rostliny v této lokalitě, hrály si a soutěžily.

Zkušenější o spoustu nových informací díky účasti 
v soutěži TSMO Olomouc Chráníme přírodu se 6.A roz-
hodla oslavit Den Země s co nejmenším ekologickým dopa-
dem. Celý páteční den proto strávila v prostorách naší ško-
ly a jejím okolí. Přidala se ke svým mladším spolužákům 
na školním nádvoří, kde také rozložila piknik z doma vyro-
bených dobrot. Den zakončila výrobou hmyzích domečků 
a výrobou nástěnky ke Dni Země, která v současné době 
zdobí chodbu naší školy.

Žáci6.B se pro změnu vydali do Vlastivědného muzea 
Olomouc, které od podzimu otevřelo novou stálou expozici 
s názvem Příroda od počátku bez konce. Žáci se tam sezná-
mili se spoustou nových informací – od vývoje naší planety, 

jejích oceánů a kontinentů, přes první živočichy, obrovské 
dinosaury až po nejmenší hmyz, na který se mohli dívat 
pouze pod mikroskopem. Doplnili si poznatky o vývoji člo-
věka, jak se přizpůsobil jednotlivým ekosystémům a uvě-
domili si, proč je nutné tyto ekosystémy chránit.

Žáci 7. ročníku si Den Země připomněli návštěvou 
květinové výstavy FLORA OLOMOUC. V jednoduchém 
kvízu si osvěžili znalosti o jarních květinách i listnatých 
stromech a uvědomili si, jak je důležité chránit přírodní 
zdroje, například vodu. Hlavní expozice v pavilonu A kladla 
důraz na ekologii, jiné části potom návštěvníkům předsta-
vily exotické zajímavosti, např. suiseki, zajímavé kameny 
na speciál ních dřevěných miskách.

Také 9.A zamířila z lavice za přírodou a vypravila se 
do zoo na Svatém Kopečku. Žáci tam absolvovali environ-
mentální výukový program Prales na talíři. Formou krátké 
přednášky se seznámili s významem tropických deštných 
lesů pro naši planetu, zejména s problémy pralesních 
 oblastí Indonésie, které jsou v důsledku zvýšené poptávky 
po palmovém oleji ničeny. Studenti se zamysleli nad tím, jak 
tento problém souvisí s naším spotřebitelským  způsobem 
života. Poté byli žáci zábavnou formou seznámeni s proble-
matikou potravy pro zvířata chovaná v olomoucké zoo. 

Celkově se Den Země velmi vydařil. Žáci si zábavnou 
formou připomněli, že naši planetu je potřeba chránit, na-
učili se nové způsoby, jimiž k této ochraně přispět, a odnesli 
si spoustu vzpomínek a zkušeností. 

text: Mgr. Inka Kučerová 
foto: archiv školy
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SOUTĚŽ TSMO CHRÁNÍME PŘÍRODU
Stejně jako v loňském roce jsme se i letos se žáky 6. tříd zapo-
jili do soutěže Technických služeb města Olomouce (TSMO) 
 Chránímepřírodu.

Ve čtvrtek 30. 3. 2023 jsme se s žáky 6. a 7. tříd zúčastnili 
v kině Metropol Talkshow o odpadech pořádané rovněž TSMO. 
Cílem bylo předat účastníkům zábavnou formou informace 
o správném nakládání s odpady v našem regionu. Děti se zde 
dozvěděly, jaká je cesta vytříděného odpadu, např. cesta sešlapa-
né plastové láhve k jejímu využití jako výplně spacího pytle nebo 
prázdné skleněné láhve od vína k váze na květiny.

Hned následující den jsme se vydali plnit první kolo soutě-
že – úklid okolí školy. Vyzbrojeni pracovními rukavicemi, pytli 
na odpadky a dřevěnými „pinzetami“ na sbírání odpadu jsme 
vyrazili nejdříve po návsi Svobody a poté kolem mateřské školy 
a dětského hřiště na místní sídliště. Nasbírali jsme několik pyt-
lů, ve kterých převažovaly různé plechovky, skleněné i plastové 
láhve, papírové obaly a cigaretové nedopalky.

Druhé kolo soutěže s TSMO spočívalo v účasti na outdoorové 
hře Cesta kolem světa v Botanické zahradě a Rozáriu. Čekalo nás 
zde jedenáct stanovišť, na nichž jsme hledali odpovědi na otázky 
věnující se tematice rostlin. Podařilo se nám vyřešit všechny úko-
ly, a tak se dozvědět spoustu nových informací.

Ve třetím kole soutěže vytvořili žáci v hodinách výtvarné vý-
chovy návrhy polepu popelářského auta. Mohli si vybrat z něko-
lika témat zaměřených na čistotu a vzhled města. 

Všechny děti, které se zúčastnily soutěže, byly úžasné nejen 
při úklidu a outdoorové hře, ale i při tvorbě děl, ze kterých bylo 
velmi těžké vybírat ta nejlepší. Právě výtvarná díla tak rozhodla 
o vítězích. 

„Vítěz však může být pouze jeden…,“ pronesli organizátoři 
soutěže, kterou jsme si moc užili. I když jsme tentokrát nestáli 
na stupních vítězů, velká gratulace patří Kateřině Švecové ze tří-
dy 6. B. Její obrázek získal v soutěži zvláštní ocenění a na Dni 
otevřených dveří TSMO v sobotu 22. 4. 2023 byl vyhlášen mezi 
nejlepšími. 

text: Mgr. Lucie Hubáčková 
foto: archiv školy
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HOLICKÝ LES SLAVÍ 10 LET
Holický les letos slaví 10.narozeniny. V roce 2013 za-
ložilo město Olomouc z iniciativy místních obyvatel a or-
ganizací sportovně rekreační zónu na jihu města mezi 
železniční tratí směr Přerov a ulicí Šlechtitelů. Záměrem 
projektu bylo vybudování volnočasového prostoru, kde si 
lidé mohou odpočinout uprostřed zeleně nebo se sportovně 
realizovat podle vlastní chuti a fyzických sil. 

Tato odpočinková zóna nabízí relaxaci pro nejširší šká-
lu obyvatel, od maminek s kočárky až po seniory. Jedná se 
o plochu 33 ha, kde bylo vysazeno 72 tisíc malých listnatých 
stromečků – převážně dubů, líp, habrů, jilmů, olší a javorů. 

V roce 2018 byla tato plocha propojena cyklostezkou 
spojující Holicí s Novým Světem, která měří 1 626 metrů. 
Při této příležitosti zde byly vysazeny dva památné stromy 
– Strom Olgy Havlové a Strom Svobody. 

V roce 2022 byla dokončena další etapa cyklostezky 
o délce 526 metrů, která vede z Holického lesa přes ulici 
Šlechtitelů směrem k Novým Sadům. Postupně byl v areálu 
umístěn kříž, odpočívadla, lavičky, odpadkové koše a bylo 
vysazeno 77 nových vzrostlých solitérních stromů. 

Letos v létě bylo zrealizováno dětské hřiště „Stromo-
věže“. Děti si cestu ke hřišti již našly. S radostí prolézají 
nahoru přes lezeckou stěnu nebo žebříky. Ke skluzavce je 
vede síťový most a dokonce zde najdou i svoje skrýše. V bu-
doucnosti by Holický les mohl nabídnout okruh pro in-line 
bruslaře, workoutové hřiště a další možnosti pro využití 
volného času. 

Tento prostor je od svého počátku hojně využíván, ne-
jen obyvateli Holice. Prvním dnem v každém roce se zde 
koná novoroční procházka, kde se zájemci mohou dozvědět 
více o historii i o plánech v Holickém lese. Této procházky 
se pravidelně účastní přibližně stovka obyvatel. 

Druhou akcí spolku je úklid nejen tohoto prostoru, ale 
i navazující části mezi ulicí Šlechtitelů a řekou Moravou. 
Ve spolupráci s Technickými službami, Českým rybářským 
svazem a spolkem myslivců se každým rokem vysbírají 
a na skládku odvezou 1–2 kontejnery odpadu. Celkem jsme 
společně sesbíraly již cca 70 tun odpadu. 

Nejoblíbenější akce pro rodiče či prarodiče s dětmi je 
pravidelná drakiáda na podzim, kde mohou malí a velcí 
pouštět po obloze své dráčky. Tuto akci kromě Spolku pro 
Holický les pořádá i místní mateřská škola, skautky Junač-
ky – Vatry a Rodinné centrum Heřmánek. Pro děti je při-
praven bohatý program s plněním hromady úkolů, za které 
děti obdrží diplom a malé dobrůtky.
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V Holickém lese je krásně celý rok. Na jaře na louce vy-
kvetou tisíce kopretin a dalších lučních květů. Tato zelená 
oáza láká k vycházkám. Nová oblíbená trasa vede přes Ho-
lický les, novou cyklostezkou k rybníkům a třešňovou alejí 
zpět do Holice. Nebo se můžete vydat i na delší procház-
ku přes Holický les, Nový Svět, kolem Moravy až do olo-
mouckých parků. Blíží se podzim a Holický les se postupně 
zahalí do zlatavé barvy spadaného listí. A když je bílá zima, 
můžeme se zde projet i na běžkách. Největší radost máme 
letos z nového dětského hřiště. Hrdě můžeme říct: „Naše 
děti, mají si kde hrát.“ Tak se přijďte podívat. 

Více informací o Holickém lese včetně bohaté fotogale-
rie najdete na webových stránkách: www.holickyles.cz.

text a foto: Ivana Kalodová,  
Spolek pro Holický les

JAK JSME SBÍRALI A VYSTAVOVALI HOUBY
Tak se rok sešel s rokem a v pobočce Městské knihovny Olo-
mouc-Holice jsme se opět setkali se známými a přáteli nad 
vystavenými houbami. Naše výstavka se konala ve dnech  
3. a 5. 10. již počtvrté a společně s Mikym Marusjakem jsme 
zaznamenali mnoho pozitivního.

Předně se nám podařilo nasbírat a určit asi 42 druhů 
hub, což je při našich omezených možnostech velmi dobrý 
úspěch. Byl to nejen výsledek četných vycházek do okolních 
lesů a celkem příznivých podmínek pro růst hub, ale i pod-
pory ostatních milovníků hub – ti přinesli své úlovky nejen 
za účelem určení, ale darovali nám je také jako  exponáty. 

A tak jsme mohli vystavit například krásně zbarvený 
hřib červený (Petr Čáp), mírně jedovatý pestřec obecný 
či ponurý šiškovec černý (Marian Zelenka), statný kře-
menáč osikový (Pavel Grasse), rozmanité klouzky (Bára 

 Mlčochová) nebo krásné plodnice kozáka březového (ty do-
vezli Olík a Ada Čvandovi až z Vidnavy). Patří jim poděko-
vání stejně jako našim řidičům, Jardovi Navrátilovi, Kubovi 
Válkovi a Františku Ryšánkovi, který také zajistil podporu 
ze strany Komise městské části Olomouc-Holice. Zázemí 
a pomoc zejména při úklidu nám poskytla již tradičně naše 
knihovnice Radka Čoupková.

Poděkování patří vlastně všem, kteří se přišli na hou-
by podívat a popovídat si o nich. Dodali nám totiž energii 
a odhodlání, takže v tradici dalších mykologických setká-
vání budeme pokračovat. A možná příště obohatíme naši 
výstavku třeba soutěží o nejlepší houby v octě. Kdo ví?

text: Mgr. Milan Polák, Ph.D.,  
člen České mykologické společnosti  

foto: Ing. Petr Šafránek
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SCHŮZE KOMISE MĚSTSKÉ ČÁSTI HOLICE

Na dubnovém jednání komise představil tehdejší ředitel 
společnosti Hřbitovy Olomouc záměr na vybudování zpev-
něné plochy v prostoru za hřbitovní zdí směrem k ulici Sta-
rá Přerovská. Tato plocha má sloužit pro parkování vozidel 
návštěvníků hřbitova. 

Současně došlo k nahrazení velkokapacitního kontej-
neru standardním kontejnerem na domovní odpad, který 
bohužel nechávají pracovníci technických služeb přímo 
u vjezdu z ulice Stará Přerovská, kde často brání vjezdu 
na zpevněnou plochu. Předseda komise jednal s Ing. Danou 
Pluskalovou, ředitelkou Hřbitovů Olomouc o vrácení velko-

kapacitního kontejneru na původní místo před svátkem 
Všech svatých a po dobu zimního období. V této souvislosti 
bylo též požádáno o upravení zadní branky ke kontejneru, 
která často nejde otevřít a proto občané nouzově odhazu-
jí odpad volně za hřbitovní zeď. Komise žádá občany, aby 
branku nezavírali tzv. na doraz.

V srpnu KMČ přijala pozvání ředitele závodu ADM Tomá-
še Oháňky k návštěvě závodu a k projednání témat, která 
v souvislosti s činností závodu trápí občany Holice. Jedním 
z hlavních bodů byl nárůst nákladní dopravy na ulici Ha-
merská, jednalo se o možnosti odklonění trasy vyjíždějících 
nákladních vozidel ze závodu na ulici Lipenská, tzn. mimo 
obytnou část na ulici Hamerská. Ředitel závodu přislíbil 
projednání tohoto požadavku s odborem dopravy Magist-
rátu města Olomouce. Při prohlídce provozu byla předsta-
vena i nejmodernější technologie na pohlcování zápachů 
využívající gelové desky, které jsou navrženy pro uplatnění 
v různých průmyslových odvětvích, kde je odstranění nebo 
neutralizace pachů důležitým aspektem procesu. 

ADM se zabývá ochranou životního prostředí nejen 
v rám  ci vlastního výrobního procesu, ale i v okolí závodu. 
Proběhla výsadba zeleně na přilehlých pozemcích ve vlast-
nictví firmy, velká pozornost je věnovaná i vodnímu hospo-
dářství. Na závěr jednání pan Oháňka ujistil členy komise 
o zájmu firmy nadále omezovat negativní dopady na okolí 
závodu a spolupracovat s komisí městské části.

Významnou změnou pro komise městských částí 
bude nový způsob rozdělování prostředků na opravy ko-
munikací. V současné době má každá komise k dispozi-
ci částku 150 000 Kč ročně, postupem času však vznikla 
 situace, kdy v některých městských částech jsou již všech-
ny  chodníky spravené a komise jen těžko vymýšlejí, jak 
alokovanou částku na opravy komunikací utratit (nikdo 
o ni nechce přijít), a naopak v jiných městských částech 
s kilometry chodníků a cest se financí nedostává. Dru-
hým kritizovaným aspektem je praxe opravování chodní-
ků po  malých částech s realizací v řádu i několika let, což 
vede k negativním následkům (např. častým uzavírkám 
chodníků či nejednotnosti v případě různých subdodava-
telů TSMO či materiálů a vyšším konečným nákladům). 
Od příštího roku tak bude celková částka pro všechny 
komise ve výši 4 050 000 Kč rozdělena na sedm vybra-
ných akcí podle dopravní důležitosti komunikace, jejího 
technického stavu atd. Preferovány budou opravy větších 
ucelených úseků ve vytížených oblastech. Zbývající komise, 
jejichž požadavky nebudou vybrány, mohou využít zvýše-
ný objem prostředků (450 000 Kč) na  estetizaci. V Holici 
máme hned několik lokalit, kde bude možné nový systém 
uplatnit, např. ulice Hollarova, U  Pekárny a Zahradní.
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V září uspořádal holický Sbor dobrovolných hasičů další roč-
ník oblíbené soutěže Holický kombajn. Novinkou letošního 
ročníku byla samostatná soutěž mládežnických družstev, 
kde se v silné konkurenci představila po třiceti letech i druž-
stva mladých hasičů z Holice. Domácí premiéra se vydaři-
la na jedničku, naši mladí borci vybojovali 1.,2.a5.místo. 
 Jejich nasazení a chuť dosáhnout nejlepšího výsledku nene-
chalo suché oko žádné maminky. 

Děkujeme všem závodníkům, realizačnímu týmu a ro-
dičům za vzornou propagaci naší městské části.

Za KMČ Holice František Ryšánek, 
předseda komise
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HERNA „V NOVÉM KABÁTKU“  

Na jaře 2023 jsme si připomněli již 17. výročí vzniku 
 Rodinného centra Heřmánek. Neuvěřitelné…

I po mnoha letech provozu je prostor herny na adrese 
náves Svobody 41, který již navštívily stovky rodin, stále 
funkční, i když některé části vybavení již volaly po obměně. 
Díky Nadaci VIA a společnosti Kaufland se nám podařilo 
získat prostředky, které byly využity mimo jiné k nákupu 
nového gauče, sedacího vaku, doplnění míčků v kuličkovém 
bazénku, obohacení herny o nové dřevěné hračky a knihy. 

12. 4. 2023 se uskutečnilo setkání Spolu v pohodě, při 
kterém jsme společně s českými a ukrajinskými rodinami 
vybalovali hračky, skládali dřevěné pomůcky, třídili stáva-
jící vybavení, ale také vařili v rámci příjemného komunit-
ního setkání.

Máme velkou radost, že se nám podařilo hernu „osvěžit“ 
a je připravena k dalšímu využití. Více informací o aktuál-
ním programu na www.rc-hermanek.cz. Srdečně zveme! 

text: Mgr. Hana Klicperová 
 foto: archiv RC Heřmánek 

TROCHA POEZIE NIKOHO NEZABIJE  
ANEB BÁSNĚ A PÍSNĚ MEZI KNIHAMI
V úterý 26. září měli návštěvníci pobočky Městské  knihovny 
v Olomouci-Holici možnost vidět a slyšet zajímavé osob-
nosti. Opět se zde totiž sešli olomoučtí básníci k autorské-
mu čtení, akci zorganizoval náš holický bard Miky  Marusjak 
společně s knihovnicí Radkou Čoupkovou, a jak jinak, opět 
se zadařilo. 

Za doprovodu saxofonu (v rukou Tomáše Kalandříka) 
nejprve Miky připomněl něco ze svých starších básní, jež 

reagovaly na aktuální dění u nás, ale také předvedl ukázky 
her se slovy v podobě haiku. Poté vystoupil Stanislav Denk, 
učitel a místostarosta ve Velkém Týnci, jenž ve své tvorbě 
čerpá z každodenních zážitků a charakterizuje proto poezii 
slovy: poezie je prostě život. Třetím v řadě byl František 
Vrba,  dokumentarista společnosti Post Bellum Paměť náro-
da, jenž svou sugestivní poezii také zhudebnil a doprovodil 
na kytaru. 

Pořadem provázel a občerstvení zajistil Miky  Marusjak 
a atmosféru skvěle doplnil Petr Lutka, člen legendární-
ho sdružení Šafrán, hrou na kytaru a lidovými písněmi 
ze  Sušilovy sbírky, ale i svou vlastní tvorbou. Z osobnos-
tí, jež se holické akce zúčastnily, bych rád připomněl ještě 
pana docenta Františka Všetičku s manželkou Věrou, dále 
Petra Palarčíka, který společně s dalším holickým bardem 
Ing. Petrem Šafránkem pořídil fotodokumentaci z celé akce. 

Tak snad někdy na jaře opět na shledanou v holické 
knihovně! Nebo vlastně, čím dříve, tím lépe!

text: Mgr. Milan Polák, Ph.D.  
foto: Petr Palarčík
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NAŠI JUBILANTI (červen–říjen)

Zdeňka Krylová

Bronislava Kubáčková

Karel Kuthan

Oldřich Látal

Jarmila Malíková

Ludmila Michalíková

Helena Minxová

Alois Navrátil

Iveta Pajerová

Vladimíra Peřinová

Marcela Piskáčková

Václav Pomezný

Stanislava Pospíšilová

Zdenka Rubková

Stanislav Řezníček

Jan Schaffer

Hana Schafferová

Václava Srdečná

František Šíma

Karla Špundová

Helena Švédová

Jaroslava Urbánková

Ivo Válka

Juraj Víťazka

Jaroslava Vránová

Jan Vymazal

Emilie Waloszková

Alena Weinbergerová

Eva Zedníková

Petr Zimmermann

Pavel Zmitko

Marie Zouharová

90 a více let                      

Rostislav Březina

Marie Drápalová

Eva Majerová

Aloisie Nováková

Ludmila Pospíšilová

Aleš Prudil

Františka Prudilová

Ludmila Sedláčková

Anna Sehnalová

Vlasta Šolcová

Ludmila Zdražilová


